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ТЕАТР 

- Пане Стаиіславе) ре:ж:исе
рu вашого покоління здебільшо
го пробували створити влас

ний театр чи якусь іншу ав

торську форму режисерського 
• • 

самовияву) а ви останНІ кІлька 

років ставили в багатьох те

атрах України) обрали шлях 
J'УІандрівного peJJcucepa. Чому ви 
пішли такою дорогою, і чи не 
з 'являлося бажання заснувати 
свій театр? 

- Мабуть , це внутрішня 

інертність. Хоча спроби були -
спроба антрепризу , вона вже 

навіть мала назву "Collegium" (від 
однойменного фонду). Але мені 

ніколи не вдавалося знайти 

грошей . Чому й працюю в дер-

жавному театрі . Звичайно, було 
б набагато простіше працювати 
у своєму. 

- Але ж ви пробували пра

цювати} ска:>ІСімо, в приватно

му театрі, зокрема в ((Браво п, 

чи це давало таку простоту й 
свободу вибору? 

- По- перше , я працював 
лише як запрошений режисер . 

Але це не те, що я називаю 

"вільним" театром . Це специ
фічний театр . Він будується на 
особливих засадах і має харак

тер с імейності . Є nостійне коло 
улюблених акторів, на яких 

треба орієнтуватися. І снують 

тісні зв'язки. Тому все одно є об

меження. 

- Не так давно ви очолили 
Молодий театр. Чи була у вас 
якась програма) і якщо була, 

то наскільки вона здійснилася 
. . 
1 зазиала змLн у реальних умо-

вах? 

- До приходу в театр її не 
було . І це принциповий підхід . 

Сnершу треба було з'ясувати, 

хто є хто і що є що . ВласІ-І і пла

ни - це одне, а реальний театр 
-інше. Обов'язково відбуваєть
ся корекція власних планів , 

. . 
адаптаЦІЯ ДО ІСНУЮЧИХ УМОВ. 

Якщо серед акторів чого його й 
ставити. Минув рік , тепер я ба

гато чого розумію і можу більш 

реально дивитися на перспек

тиви цього театру . 

- І яка реальна програма роз

витку театру, насамперед, у 
репертуарі ? 

-Є програма, розрахована на 

два роки . Це програмні виста

ви, але ставитиму не обов'язко

во я , можливо, й інші . До 
• 
юнця року плануємо випусти-

ти такий собі колаж, де базис

ною п'єсою має буги "Хуліо Ху

рина" М.Куліша і частково -
(( Рев ізор" М . Гоголя. Складність 

полягає в тому, .що в чистому 

вигляді ставити Куліша зараз 
важко - він дуже міцно пов'я-

v • 

зании з реалtями свого часу, 

прив'язаний до своєї епохи. Як 
це зробити для нас цікавим, 

сучасним - проблема, тому я й 
пропоную такий варіант. 

- Тоді в чому ви вбачаєте ак
туальність, сучасність театру? 

- Якщо дивитися на театр як 
на вид мистецтва , а не трибуну 

чи кафедру , найголовніше -
• • • • 

ЛЮДСЬКІ ЦіННОСТІ, супереЧНОСТі 

буття людини . Коли звертаєш-
• 

ся до класики, актуальн Ість 

полягає у тому, щоб зробити П 
V о 

не просто доступною, а и цtка-

вою. 

-А чи зважаєте ви ua си11х-
. . 

ронюсть того чи иаиого мате-

ріалу сьогоден.uю? 

- Гадаю, що так. Скажімо, в 
"Дон Жую-ті" надзвичайно гос

тро звучить проблема лицемір

ства. Вона проходить на-
. . . . 

скрtзною ЛІНІєю 1 досягає куль-

мінаційного моменту у фіналі. 

Щодо актуальності загалом , га
даю, що політичний театр- об

межений. Напевно, ми страж

даємо через відсугність сучасної 

п ' єси, яка б дала рефлексію на 

наш час. 

- Ви гадаєте} що є потреба 
в новій драматургії? 

- Особисто .я вже відчуваю 
необхідність у появі нових 

текстів. Вважаю , що 13 театрі 

зроблено все можливе у пошу

ках форми. Зараз постало пи-
. . . 

тання про доцІльн Ість 1 те , на-
. 

скІльки належно використо-

вується ця форма. Але я ще не 

знаходив потрібних текстів. Ми 

загалом дуже обмежені інфор-
' V 

машино ... 
- Перепрошую, але я відвол

ікла вас від питання про про
граму для театру. 

- Я дуже сподіваюся, що на
ступною постановкою буде 

" Гамлет" В . Шекспіра. А після 

нього - " Витівки Великого 

Мертвіарха " М . де Гельдерода , 
було б добре ІЗідсвяткувати ним 

межу тисячоліття. Якщо ж по-
. . ". 

вернутися до актуалtзацн , то є у 

мене в планах одна п'єса , яка 

носить міфологічний характер, 

і яку варто було б робити зараз, 
• 

коли ситуаuн1 дуже схожа, -
йдеться про (( Носорогів " Іонес

ко. 

- Кілька років тому театри 
схопилися було за драматургію 
абсурду) але вдалих постано

вок май;JІсе не було. Як ви вва

жаєте, в чому причииа, і як ви 

трактуєте ці тексти? 

- Гадаю, ue була мертва зона 
недозволеноrо. І ставили це як 
абсурдистський театр - якомо
га більше туману , незрозуміло

го. Треба було б простіше і щи-
. 

р!Ше ПОСТаІЗИТИСЯ ДО ЦЬОГО ма-

теріалу. Для мене " Носороги '' 

дуже реалістична гт'єса , хоча це 

і звучить парадоксально. І вона 
близька до Булгакова, в ній є 

елементи метафоричної фанта

стики. Про сто , ця драматургія 

перебуває в іншому знаковому 
• 

просторІ ... 
І ще в мене є одна маленька 

мрія- (( Сідхартха" Г.Гессе. Вона 

була заявлена в межах антреп

ризи. Але не знаю , чи вдасться 

це в умовах репертуарного теат

ру. 

- А чи могли б ви коротко 
• 

визначити загальlІV концеnцІю 
• . . 

вашого театру, иого основнL 

принципи? 
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- Я прагнув того, щоб театр 
.... 

був різнобічним. Иого жанрові 
ознаки , образи, назви - дуже 
різні . Це дає якийсь простір . 
Гадаю, я робив дуже несхожі 
вистави . Це першою помітила, 
до речі , критик Світлана Весел
ка. Моя внутрішня орієнтація 
пов'язана з концепцією "живо

го" театру. Звичайно , ми всі 
прагнемо живого, а не мертво

го театру. Як поняття це впер
ше сформулював Пітер Брук. 

Але ніхто не знає , як це визна

чити в реальному театрі . Жи

вий театр може бути в різних 
• 

театрах, ЯК у ПСИХОЛОГІЧНОМУ , 
• 

так t в експериментальному, 

може, й у дуже простому, але 
• 

насиченому думками, емоцІя -

ми ... Тут припустима будь-яка 
форма. Для мене найголовніше, 

щоб було серйозне мислення, 
заглиблення в це, а тоді вже 

може відбуватися що завгодно . 

- Паие Станіславе, очолив
ши Молодий театр, ви відразу 
надали моJІсливість ставити 
молодим режисерам - Д.Лазор
ку, Ю. Сидоренку. Чи планує
те ви продовжувати це, і як ви 
ставитесь загалом до пошуків 
молодшого покоління? 

- Наша молода режисура 
. 

деЩО скута СХИЛЬНІСТЮ ДО ПО-

верХОВОСТі й епатажності . Іноді 

це пов'язано з критикою: ре

жисер починає гіпертрофовано 

ставитися до власної особис-
• V 

тостt , и це породжує комnлек-

си. Якби було свідоміше став
лення до пошуку, а не до резуль

тату , то і nостановки були б 
цікавішими, і ставлення до себе 

щирішим . Я думаю просто про 

подвійність фрази : форма може 
• • 

nороджувати ЗМІСТ, а ЗМІСТ -
форму. 

Щодо того, щоб надавати сце
ну молодим, то, гадаю , якби 

були ще більші фінансові мож-
. " 

ливосп, то и ризикувати мож-

на було б більше. Де, як не в 
Молодому театрі , можна пробу
вати себе молодим режисерам? 
Але в мене є чітка позиція - ми 

• • 
вщкриваємо дверІ тим, хто nод-

jляє напрям театру. А вже ха

рактер пошуку- справа митця. 

Не обов'язково , щоб цей пошук 
• 

увІнчався результатом, важли-

вий концептуальний підхід до 

театру. 

- Навколо Молодого театру 
V 

виникало чимало пристрастеu. 

З одного боку, його переймену
вали з МолодіJк:ного на Моло
дий, таким чином претендую
цu на зв 'яз ок з Курбасом. З 
іншого боку, була пропозиція 
перетворити театр у щось на 

зразок центру творчих ініціа

тив молодих. Як ви ст.авuтесь 
до цього? 

-Щодо назви, то це було сум
нівно з самого початку. У нас не 
лишилось носіїв традиції Кур

баса - прямих нащадків. Якщо 
раніше ще були живі актори 

його школи , які бодай у адап

тован ій формі могли передава
ти якусь методу, то тепер не 

лишилося й цього. Ми не пре
тендуємо на носіїв традиції Кур

баса. Молодий театр має свій 
• V •• 

шлях , 1 цеи шлях вимагає сво1х 
• 

методІВ. 

Щодо центру. Гадаю, театр є 

театр. Якщо ж створювати та-

кий центр , nотрібно, насампе

ред, знищити театр, а які на

слідки цього і якими ще будуть 
здобутки подібного центру -
невідомо . Щодо експеримен-

.., 
тальнаго маиданчика , то ми 

відкриті до проnозицій. 
- А тепер спробуємо перей

ти з царини майбутнього й уяв

ного до минулого й коfітсретно
го. Скажіть, які з ваших вис
тав були найбільш успішні? 
Йдеться про внутрішиій успіх, 
як ви самі це відчуваєте, неза
лежно від вра'Jfсення критики й 
публіки. 

- Важко сказати , адже "Дон 
Жуан " - це вже 34-а вистава за 
14 років ... Напевно , це "Витів
ки Скапен а" Мольєра у Сумсь
ко му театрі ім . Щепкіна і " На
талка Полтавка" Котляревсько
го . До речі , остання була про
вальною , мене звинувачували 

. .. 
ледь не в знущаннІ над укратсь-

. " . 
кою класикою, дrишло навпь 

до обкому партії. Але nроблема 

була в тому, що не вдалося nе

реконати акторів ... А в Ужгороді 
був інший вар іант цієї ж п'єси, 
і вона мала гарну пресу. Потім 

у тому ж Сумсько му театрі "Дві 
стріли " Володіна і , особливо, 
((Федра" Ра-сіна. Нажаль, з кри
тиків й практично ніхто не ба

чив) а я дуже любив цю виста

ву. Гадаю , є можливості поно-
·-· 

вити 11 . .. 

- А з Київських вистав? 
-Напевно , це нні з тобою, ні 

без тебе" Дюраса в театрі '' Бра
во ", хоча критика сприйняла й 
погано , потім (( Привиди" Ібсе

на .. . і, звичайно, ндон Жуан". До 
ре чі , "Хто з радить Брута'' 
(інсценізація Б .Жолдака) теж 
дорога мені ; гадаю, за атмосфе-

• • 
рою , за знахtдками вона цtкава , 

і це було важливіше за ті про-
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блеми, що виникли в поста-
. 

НОВЦl. 

- Ви походите з ак,торської 
сім 'f і дуже рано стали на 

шлях режисури . Чи відчували 
. . 

ви цю приреченІсть Na театр L 

чи конфліктували з нею? 

- Справді, я вступив на ре

жисерське відд ілення у 17 
років, тоді це був винятковий 

випадок. Але на третьому курсі 

була сnроба "втекти " - я був 
• • • 

одним tз л1дерш джаз-рок гру-

пи . Ми мали успіх, і ((Укркон

церт" запропонував займатися 

цим професійно, а це значило 
.., . 

залишити театральнии Інсти-

тут. І я тоді засумнівався, але 
• • 

ПОТіМ ВСе-ТаКИ ВІДЧУВ ЦЮ ПОВНУ 
• • • 

приреченtсть на театр 1 зрозумш, 

що крім цього я нічого робити 

не вмію, не хочу і не буду. 

- Якщо ми вже заговорили 
про навчаш-tЯ1 хотілося б дізна
тися ваші думк,и з цього приво

ду. Зараз до багатьох молодих 
режисерів додають означеюія 
((учень такого-то 11

1 а до вас 
.. 

maJGOl налички чомусь не при-

ліпили. Розка:>Ісіть про ваших 

учителів. Чи сповідуєте ви 
якусь к,онхретиу utк,олу? 

- В інституті я був на курсі 
Олійника - Коломійця . В они 
дали мені професійний фунда-

• • 
мент 1 важливе усвІдомлення 

режисерського фаху. Олійник
взагалі фантастична особа , він 
саме виховував людей і давав розу-

• о • • 

МLННЯ Моральносn та ЗМlСТОВНОСП 

цієїпрофесїі. Р.Коломієцьже про

понував уявлення про сучасний 

театр і формотворчі елементи 

режисури . Я був щасливий та
кож спілкуватися з М . Френке
лем. А непрямі впливи - зако

ханий в А. Ефроса, незабутніми 
залишилися три дні з П . Б ру-

ком. Я ставлюся до Брука, як до 
. 
щола сучасного театру, це вели-

кий філософ театру. 

- Напевно, основа режисури 
- мистецтво працювати з ак-
тором. Пане Стапіславе, роз-

• • 
кажІть про вашІ секрети в ро-

боті з актором. І як ви стави

тесь до ак,торськоК імпрові
зації? 

- Звичайно, театр - колек

тивний вид мистецтва. Чим 

талановитіший актор, тим 

більше свободи він має . З пога
ним актором я даю жорстку 

форму, всілякі nідпорки , пла

стик:у. Якщо ж це талановитий 

актор , то я виходжу до його осо

бис-rих пріоритетів , його пла

стики. Головне завдання - ви-
~ . . 

користати иого tндивtду-
• о о о 

алЬНlСТЬ, ПІДВеСТИ ДО ЯКОlСЬ ЗНа-

ХіДКИ так, щоб він думав, що 

сам знайшов це. Але після цієї 
фази імпровізації йде жорстка 

фіксація . Я негативно ставлю-
.... . 

ся до людеи , якІ намагаються 

вистрибнути з цього коридору 

- чи на потребу публіки , чи ще 

чогось. 

І мпровізація можлива і в . . .. 
процес І експлуатацн вистави , 

але якщо вона чітко обумовле

на. Неохайн ість на сцені, так би 
мовити , ''акторствування ", 

призводить до нехтування ре-
• 

жисерською концепщєю заради 

невибагливого глядача, а це оз-
.. . "' . 

нака провІнцtиностt . 

- Коли ви в:>к:е торкиулися 
. . .... . . 

теми провLНцtииостt1 то хотІ-

лося б поговорити про це док
ладніше. Зараз дуже мало 
київських режисерів їдуть ста
вити в провіицію і навпаки . Ви 
ж один з небагатьох, хто ба
гато ставив як у Києві, так і 
за його межами. В чому ви вба-

чаєте різІІиЦЮ1 специфіку сто
личІLUХ і провінційІІих театрів ? 

-Я з великою nовагою став-
. . ..... . 

люся до провн-Іцtиних театрш, 

сам я працював у 15 -ти україн 

ських театрах- Суми , Ужгород, 
Львів , Одеса, Донецьк та інші . 

Провінційність- це спосіб мис

лення , а не географ .ічне розта

шування . Ми і в Киє ві часом 
. . . 
вщчуваємо затхлу проntншю . 

Хороший театр можна створи

ти будь-де. Передумова цього -
наявність творчого л ідера , без 

якого нічого не зробиш. Зараз 
периферія живе дуже складно . 

Це стосується не лише фінансо

вих нега раздів. П е риферія 
страждає від браку режисерів . У 
кожному театрі з найдеться , 

принаймні, 3-4 чудових акто
ри , на яких можн а будувати 

будь-яку виставу . Але зараз така 

те .нденція , що в багатьох теат-
. 

рах немає НІ головних режи -
. . 

сер Ів , нІ чергових , а це веде до 
• 

дилетантизму 1 перетворює те-

атр на аматорський. У невелич 
ких містах дуже тяжко. У вели 
ких містах живуть своїм особ

ливим творчим життям . У 
Києві більша палітра , тут ба га

то пошуку . Головне, щоб влада 

замислилася над проблемами 
• 
Існування театру , та вона це 
• 
ІГІ-Юрус ... 

Вела розмову 

Надія Мірошниченко. 

Січень, 1998. 
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С.Мойсеє в. 
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.., 

МОЛОДИН театр. 

1998. 

"м · ... " ІНЯИЛИ 
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М.Гараєвою. 

Закарпатський 

музично-
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драматичнии 

театр . 1989. 


